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درمکتب امام

اگر مجلس اشتباه کرد...
اگر اشــتباهی در مجلس واقع بشود، شــورای محترم نگهبان که در این دوره 

باکمال قدرت و استقلال عمل کرد، در دوره های دیگر هم همین طور باشد، و این 

ملت را و این دولت را و این کشور را به پیش ببرد. 

صحیفه امام؛ ج۱۸؛ ص۴۰۴/ جماران؛ ۱۹فروردین ۱۳۶۳

اخبار کوتاه
هشدار رهبری 

بیدارباشی برای مسئولان باشد
سیدحســین نقوی حسینی عضو کمیســیون امنیت  ملی و 
سیاست  خارجی مجلس با اشــاره به سخنان اخیر رهبر معظم 
انقلاب درباره ممنوعیت مذاکره با آمریکا، اظهار داشت: تاریخ روابط 
سیاســی آمریکا با ایران مملو از جنایت، خیانت، توطئه، کودتا، 
غارت، تهدید و تحریم علیه ایران است و از این رو هشدار رهبری 

در این موضوع باید بیداری باشی برای مسئولان کشور باشد.

دبیر شورای نگهبان شهادت سردار همدانی را 
تسلیت گفت

آیت الله جنتی دبیر شــورای نگهبان با انتشار پیامی شهادت 
ســردار سرافراز سپاه اسلام سرتیپ حسین همدانی را تبریک و 

تسلیت گفت.
به گزارش فارس، در بخشی از پیام وی آمده است ؛ این شهید 
بزرگوار همواره در دفاع از اسلام ناب محمدی )ص( در خط مقدم 
جبهه های حق علیه باطل حضور فعال داشته و با جانفشانی های 
بســیار از آرمان های مقدس اسلام و صراط مستقیم حفاظت و 
حراســت نمود و سرانجام با نوشــیدن شهد شیرین شهادت در 
نبرد با منحرفان و یزیدیان زمان و هنگام عملیات مستشاری به 
منظور پاسداری از حرم اهل بیت علیهم السلام به آرزوی دیرینه 

خود نائل آمد.

پیش بینی ۱۱۰ هزار صندوق  برای انتخابات
دبیر ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه 110 هزار صندوق برای 
انتخابات پیش بینی شده است، گفت: این تعداد صندوق برای هر 

دو انتخابات پیش بینی شده است.
وی تصریــح کرد: 960 هزار نفر زیرنظر 270 مربی دوره ها و 
برنامه های آموزشــی مرتبط با انتخابات شرکت می کنند و این 

دوره ها تا دی ماه ادامه خواهد یافت.

نمی گذاریم به نام دیپلماسی
 با آمریکا ارتباط برقرار شود

اسماعیل کوثری عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس ادامه داد: در جریان بررســی برجام در کمیسیون ویژه 
متوجه نقاط ضعف بسیاری شدیم؛ از طرفی رهبری در سخنان 
خود بر اینکه مذاکره با آمریکا ممنوع اســت، تاکید فرمودند، اما 
آنچه شاهد هستیم این است که برخی مسئولان به خصوص وزیر 
امور خارجه کشورمان به نام دیپلماسی به دنبال برقراری رابطه 

با آمریکا هستند.
کوثری گفت: نمی توان از این مساله گذشت که وزیر خارجه 
کشورمان با رئیس جمهور آمریکا دست می دهد. ملت ایران این 

مساله را نمی پذیرد.

احتمال ورود به فاز جدید اجرای برجام
 از دوشنبه آینده

معاون وزیر امور خارجه از احتمال اعلام روز عملیاتی شــدن 
برجام از دوشنبه هفته آینده خبر داد.

به گزارش فارس، ســید عباس عراقچی معاون وزیر خارجه 
در همایش »صلح و ســلام« که  روز گذشــته برگزار شــد، از 
احتمال اعلام روز عملیاتی شــدن برجام از روز دوشنبه هفته 

آینده خبر داد.

بقیه از صفحه 2
تذکر نسبت به عدم ارجاع طرح برجام

 به کمیسیون تخصصی
علیرضــا زاکانی نماینده مردم تهــران نیز در تذکری 
شفاهی در صحن علنی مجلس گفت: تذکر من عدم رعایت 
آیین نامه در سیر رسیدگی به طرح یک فوریتی اقدام متقابل 

و متناسب دولت در اجرای برجام است.
وی با اشاره به اینکه تذکر بعدی او عدم ارجاع این طرح 
به کمیســیون تخصصی است خاطرنشان کرد: کمیسیون 
برجام 40 شــبانه روز تلاش کــرد تا بتواند ابعاد مختلف و 
پیچیده این توافقنامه را مورد بررسی قرار دهد و در نهایت 
به گزارشی رســیدیم که مبتنی بر قواعد کمیسیون های 
مجلس به تصویب رســید و در صحن منعکس شــد اما 
جنابعالــی - لاریجانی - طرحی را که از دو ماه قبل آماده 

کرده بودید، در دستور گذاشتید.
صلاح ندیدیم گزارش به کمیسیون ویژه

 ارجاع شود!
رئیس مجلس در پاسخ گفت: کمیسیون امنیت ملی 
کمیســیونی است که چهار طرح هسته ای دیگر نیز از آن 
استخراج شده اســت. به علت مشغله و اختلافاتی که در 
کمیسیون ویژه وجود داشت صلاح ندیدیم گزارش به آن 
ارجاع داده شــود. ما دیدیم که ممکن اســت این طرح به 
تعویق بیفتد و به کمیسیون دیگری ارجاع دادیم این کجا 
خلاف قانون است؟ ما به وظیفه خود عمل کردیم. هیئت 
رئیســه نیز رأی داده است و یک نظر فردی نبوده لذا این 

تذکر وارد نیست.
چیزی را بررسی می کنیم 

که نمی دانیم کجا است!
حســین طلا نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اســلامی نیز در نشست علنی دیروز در مخالفت با کلیات 
طرح اقدام متناســب و متقابل دولت در اجرای برجام، به 

بیان تفاوت های نگاه مقاومت و سازش پرداخت.
وی بــا بیــان اینکه برگ برنده آقــای ظریف در پای 
میز مذاکرات جریان مقاومت بود، خاطرنشــان کرد: ما در 
ســال 82 به توافق نرسیدیم و در آن زمان تجهیزات خود 
را پلمــب کردیم اما امــروز همین برگ برنده ما را در این 

مسیر یاری کرد.
وی این سوالات را پرسید که امروز برنامه جامع اقدام 
مشترک چگونه به مجلس آمده؟ شماره چاپ و تاریخ آن 

کجاست؟ پیوست آن کجاست؟
طــلا با بیان اینکه ما چیزی را بررســی می کنیم که 
نمی دانیم کجاست و چه پیوست هایی دارد، خاطرنشان کرد: 
 آقای روحانی پیشتر گفته اند ما چیزی را امضا نکرده ایم پس 
در چنین وضعیتی ما امروز چه چیزی را بررسی می کنیم؟

تحریم ها لغونشدنی و مسیر شکایت ایران 
مسدود است

همچنین علیرضا زاکانی نماینده مردم تهران در مجلس 
شورای اسلامی در مخالفت با کلیات طرح اقدام متقابل و 
متناســب دولت در اجرای برجــام، گفت: ما امروز در یک 
گردنه حساسی از تاریخ قرار داریم. وی با اشاره به اینکه به 
تعبیر شورای نگهبان، موافقتنامه ای که در آن تعهد ایجاد 
شــده باشد باید به مجلس ارائه شود، گفت: دولت تدبیر و 
امید به مجلس بی اعتنایــی کرد و علاوه بر آن از خطوط 

قرمز هسته ای نیز در توافق عبور شد.
وی افزود: اعلام کردند که برجام تحریم ها را لغو می کند 
اما هیچ تحریمی جز  چهار تا و نصفی که جزو دســتورات 

رئیس جمهور آمریکا بود حذف نمی شود.
رئیس کمیسیون ویژه برجام مجلس شورای اسلامی 
تمام پیش فرض ها راجع به مذاکرات هسته ای را نادرست 
برشمرد و گفت: تیم مذاکره کننده هسته ای در جزییات با 
هیچ کس هماهنگ نبود و به گفته دبیر شورای عالی امنیت 
ملی در کمیسیون برجام شورای عالی امنیت ملی در جریان 
این امور نبود و کمیته هسته ای جلسات آن چنانی نداشت 

گزارش کیهان از جلسه دیروز مجلس

طرح كلیات ابوالبقاء
با جنجال مهندسی شده رأی آورد!

لذا آنچه اعلام می کنند یک کلیاتی است زیرا دولت علاقه 
نداشت برجام در مجلس بررسی شود.

وی با یادآوری تأکید مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه 
اگر تحریمی لغو نشــود ما تأسیسات هسته ای خود را در 
زمین جمع نخواهیم کرد، پرســید کجای دغدغه رهبری 
رعایت شده است؟ آقای لاریجانی هم مخالف آمدن برجام 
بــه مجلس بود و در مصاحبه ای گفت نظر رهبری بود که 

برجام در مجلس بررسی شود.
زاکانــی با تأکید مجدد بر اینکه تحریم ها لغو شــدنی 
نیســت، گفت: ســخنان آقای عراقچی، صالحی و ظریف 
با هم تناقض دارد؛ ما فهمیدیم که 5 ســند درباره توافق 
هســته ای وجود دارد که اولی برجــام و دومی قطعنامه 

شورای امنیت است.
بیایید کار را تمام کنیم!

ابراهیم نکو نماینده مردم رباط کریم در مجلس نیز در 
سخنانی به عنوان آخرین موافق کلیات طرح یک فوریتی 

 تقدیر از مخترع بسیجی طرح 
شناسایی ژنتیکی شهدای گمنام

مراسم تقدیر از مجری و طراح تعیین هویت ژنتیکی 
شهدای گمنام با حضور جمعی از خانواده های شهدای تازه 

شناسایی شده برگزار شد.
به گزارش تســنیم، مراسم تقدیر از دکتر»محمود تولایی« 
دانشمند بســیجی و مخترع طرح شناســایی شهدای گمنام 
با حضور جمعی از خانواده های شــهدای تازه شناســایی شده  
و به همت ســازمان بســیج مســتضعفین در خانه شــهیدان 

ابوطالبی)شهید شناسایی شده کهف الشهدا(  برگزار شد. 
در این مراسم که حجت الاسلام تویسرکانی نماینده ولی فقیه 
در بسیج، سردار فرجیانزاده معاون هماهنگ کننده بسیج، مجتبی 
شاکری عضو شورای شهر تهران و مینو اصلانی مسئول بسیج 
جامعه زنان کشور حضور داشتند، معاون روابط عمومی سازمان 
بسیج مستضعفین گفت: هدف از این اجتماع، تقدیر از مرد بزرگی 
اســت که خداوند توفیق اختراع طرح علمی شناسایی شهدای 
گمنام از طریق ژنتیک را به وی داد.دکتر تولایی که سال ها در 
کسوت معاون علمی بسیج، خدمات ارزنده ای را درکشور انجام 
داده است به عنوان یک دانشمند بسیجی، علم و دانش خود را 
نیز در خدمت شهیدان عزیز قرار داد که این الگویی است برای 

سایر اساتید کشورمان.
اسماعیل احمدی افزود: اگرچه ایشان شهیدان گمنام را از 
بی نام و نشانی درآورده و بر انتظار طولانی مادران و پدران شهدا 
پایان بخشــید لیکن خود ایشان فردی گمنام بوده و هست که 
با اصرار ما پذیرفت در این مراســم حضور یابد آن هم نه برای 

تقدیر که به قصد زیارت خانواده شهدا.
در این مراسم از مستند »گمنام« که به بررسی زندگی این 

مخترع بسیجی پرداخته است رونمایی شد.
ستاد مردمی تکریم اهل بیت )ع( برگزار می کند

اجرای طرح بزرگ »علمداران«
 در شهر تهران

السلام(  )علیهم  بیت  اهل  ستاد مردمی پرچمداران 
در راستای گرامی داشتن عزاداری ها و مراسم مذهبی 
طرح بزرگ بیرق را برای دومین ســال پیاپی در تهران 

برگزار می کند.
در این طرح مردمی و خودجوش، شهروندان تهرانی می توانند 
بطور رایگان پایه و پرچم مناسبت های مذهبی را برای نصب در 
سردر منازل، سازمان ها، شرکت ها، مغازه ها و سایر اماکن خود 

دریافت کنند.
از جمله آثار ایــن ابتکار جمعیت فرهنگی مومن و مردمی 
انقلاب اســلامی، تعظیم شعائر دینی، فضاسازی معنوی نمای 
خیابان ها و کوچه ها، افزودن بر زیبایی شــهر با متحدالشــکل 
شــدن پرچم ها و پاشیدن رنگ غم معنوی در سطح جامعه به 

حساب می آید.
به همین منظور سامانه پیامکی 20003032 در نظر گرفته 
شده است تا علاقمندان بتوانند برای استفاده رایگان از این طرح، 
شماره تماس و آدرس دقیق محل نصب )منطقه شهرداری( خود 

را ارسال کنند.
خیرین نیز جهت مشــارکت در تولید، نصب و تامین منابع 
مالــی این طرح، می تواننــد عدد 110 را به ســامانه پیامکی 
20003032 ارسال کرده و یا مبالغ مورد نظر خود را به شماره 
حســاب 100800792045 به نام ستاد مردمی علمداران نزد 

بانک شهر واریز کنند.
علاقمندان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت 

www.parchamtehran.ir مراجعه کنند.

وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران 
بر وحدت و حفظ یکپارچگی و تمامیت ارضی کشور همسایه 
خود عراق تأکید دارد و هر راهکاری باید تقویت کننده وحدت، 

امنیت و ثبات عراق و منطقه باشد.
»یان کوبیش« نماینده دبیر کل ســازمان ملل متحد در امور عراق 
که به منظور رایزنی و تبادل نظر با مقام های کشورمان به تهران سفر 
کرده است، با محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان دیدار کرد.

ظریف با قدردانی از تلاش های سازمان ملل متحد در عراق، نقش 
عراق و تأثیر مستقیم وضعیت این کشور بر ثبات و امنیت در کل منطقه 
را مهم ارزیابی کرده، ضرورت حمایت جامعه بین المللی از دولت عراق 

در مقابله با تروریسم را مورد تأکید قرار داد.
وی برخی حمایتها از داعش و سایر گروه های تروریستی در عراق 
و سوریه و یمن را مورد انتقاد قرار داد و ضمن ضعیف و غیرقابل قبول 
خواندن عملکرد ائتلاف تحت رهبری آمریکا در مبارزه علیه داعش در 
عراق تصریح کرد: مبارزه با گروه های تروریستی و تکفیری در منطقه 
بســیار مهم اســت و جامعه بین المللی باید مانع از تداوم حمایت های 

مستقیم و غیرمستقیم از این گروهها شود.
وزیر امور خارجه کشورمان ضمن با اهمیت خواندن نقش سازمان 
ملل متحد در جلب توجه اعضا نســبت به اوضاع عراق و شــرایط این 
کشور و تقدیر از نقش رهبران دینی و سیاسی عراق اعم از کرد، سنی 
و شیعه در انسجام ملی آن کشور تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
بر وحدت و حفظ یکپارچگی و تمامیت ارضی کشــور همســایه خود 
عــراق تأکید دارد و هر راهکاری بایــد تقویت کننده وحدت، امنیت و 

ثبات عراق و منطقه باشد.
به گزارش فارس یان کوبیش نماینده ویژه دبیرکل ســازمان ملل 
متحد در امور عراق در این دیدار، با اشاره به شرایط سیاسی، اقتصادی 
و امنیتی عراق و همچنین منطقه، کلید اصلی عبور از شــرایط جاری 

در عراق را وحدت ملی در این کشور خواند.
وی تاکید کرد: در راســتای مأموریت خود و برای تحلیل واقعی از 
شرایط پیچیده عراق و کمک به یافتن راه حل های عملی و موثر، با همه 
کشورها و طرف ها مشورت و تبادل نظر خواهد کرد و در این چارچوب 

مشورت با ایران از جایگاه ویژه ای برخوردار است.
ولایتی:

غربی ها جایگزینی
 برای بشار اسد ندارند

رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: ایران با هرگونه طرحی برای تجزیه عراق مخالف اســت، 
همانطوری که درباره سوریه نیز معتقد است که راه حل نظامی ندارد.

علی اکبر ولایتی رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در حاشیه دیدار خود با یان کوبیش نماینده دبیرکل سازمان ملل در عراق 
در پاســخ به ســؤالی مبنی بر ارزیابی وی از بررسی برجام در مجلس شورای 
اســلامی گفت:  مجلس نهادی مهم و تصمیم گیرنده اســت و هر تصمیمی در 

مورد این موضوع بگیرد محترم است.
وی در ادامه در پاســخ به ســؤال دیگری مبنی بر نقش آمریکا در تجزیه 
عراق گفت:  ما فقط به مسئله عراق تمرکز نداریم بلکه به تمام مسائل منطقه 

از جمله تحولات سوریه توجه داریم.
ولایتی تصریح کرد: مسئولین غربی که گفته بودند به دنبال تجزیه عراق 
هستند، باید بگوییم که ایران با تجزیه عراق مخالف است و نظر نماینده دبیرکل 

سازمان ملل در امور عراق نیز با من یکسان بود.
رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان 
کرد: ایران با هرگونه طرحی برای تجزیه عراق مخالف اســت، همانطوری که 
درباره ســوریه نیز معتقد اســت که راه حل نظامی ندارد بلکه راه حل سوریه 

سیاسی است و منطقه ما باید از امنیت برخوردار باشد.
وی ادامــه داد: نماینده دبیرکل ســازمان ملل از همــکاری ایران و نقش 
جمهوری اسلامی ایران در ایجاد صلح و آرامش در منطقه تقدیر کرد و اعلام 

کرد که سازمان ملل نیز با هر گونه تلاش برای تجزیه عراق مخالف است.
رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطرنشان 
کرد: یکی از مسئولان بلندپایه ارتش آمریکا درباره تجزیه عراق مطلبی را بیان 
کرده بود که من با صراحت با این امر مخالفت کردم و اصلا به آمریکا چه ربطی 

دارد که راجع به سرنوشت ملت عراق اظهار نظر کند.
ولایتی ادامه داد:  مردم عراق از کشور و تمامیت ارضی خود حمایت می کند 
و عراق ســابقه فرهنگی و تمدنی چند هزار ســاله دارد اما آمریکایی ها با این 
سابقه کم نباید در این مورد صحبت کند که نظر نماینده دبیرکل سازمان ملل 
در امور عراق همین بود. به گزارش فارس رئیس مرکز تحقیقات اســتراتژیک 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام در پاسخ به ســؤال دیگری خاطرنشان کرد: 
نماینده دبیرکل سازمان ملل در امور عراق مشارکت روسیه در قبال سوریه را 
دارای فرصت ها و تهدیدهایی دانســت، فرصت از این منظر که با این حرکت 
تروریست ها شکست خوردند و ناامید شدند و عملا دولت قانونی سوریه تقویت 

شد و تروریست ها و حامیان آنها را دور کردند.
ولایتی تاکید کرد: بشاراســد برای ما مهم است و به مردم سوریه فرصت 
داده می شود تا اکنون درباره آینده خود تصمیم بگیرند بنابراین بشار اسد باید 
بر ســر جای خود باقی ماند البته مقاومت 4 ساله سوریه بدون مقاومت مردم 

ممکن نبود و غربی ها جایگزینی برای بشار اسد ندارند.
کاردار امارات به وزارت امور خارجه 

فراخوانده شد
وزارت خارجه کشورمان در پی بازداشت تعدادی از معلمان 
ایرانی آموزش و پرورش در امارات، کاردار این کشور را در غیاب 

سفیر امارات به وزارت خارجه فراخواند.
به گزارش ایسنا، وزارت خارجه  کشورمان با فراخواندن کاردار امارات 
در تهران نسبت به دستگیری معلمان ایرانی در آن کشور با وجود چند 
سال کار قانونی و فعالیت مدرسه ایرانی در آن منطقه ابراز نگرانی کرده 
و خواستار حل مشکل به وجود آمده و آزادی هر چه زودتر معلمان شد.

گفتنی است طبق اطلاع سفارت ایران در امارات نیز به محض اطلاع 
از این موضوع جزییات آن را از مقامات محلی این کشــور پیگیری و 

تلاش ها برای آزادی این معلمان را آغاز کرد.
طرف اماراتی مجوز کار این معلمان را برای اشتغال در ابوظبی نامعتبر 
عنوان کرده، این در حالی است که این معلمان از سال های گذشته با 
مجوز کار و اقامــت مربوط به دوبی به صورت متعارف در ابوظبی نیز 

تدریس می کردند و مشکلی در این زمینه نداشتند.

در دیدار نماینده ویژه دبیرکل سازمان ملل متحد 
در امور عراق

ظریف: ایران به حمایت مؤثر از عراق
 در مبارزه با تروریسم ادامه می دهد

با رکود مواجه شده است.
نکو همچنین یادآور شد: بیایید در موعد مقرر بررسی 
برجام را به اتمام برســانیم، به نوعی اقتصاد کشور ارتباط 
مســتقیم با برجام دارد، چرا امروز بــه قانون بی احترامی 
می کنیــم، این ایده که بخواهیم تفکــرات خودمان را به 

دیگران غالب کنیم، صحیح نیست.
حاشیه سازی با ادعایی قابل تامل

در ادامه علی اکبر صالحی رئیس ســازمان انرژی اتمی 

علاء الدیــن بروجردی: آمریکا در مــوارد مختلف فهمیده که نمی تواند با ملت ایران شــوخی کند. ما 
می توانیم فعالیت های هسته ای را به گونه ای سامان بدهیم که در دو سال به 190 هزار سو برسیم. بعضی از 
دوســتان می گویند نمی توانیم اما نمی توانیم در فرهنگ جمهوری اسلامی ایران وجود ندارد. تردید نداریم 
که آمریکایی ها نمی توانند با این نظام و تصمیم گیری های آن بازی کنند. ما خواهیم توانست و نشانه آن دو 

رآکتور 1000 مگاواتی است که تصویب شده است.

برخی از استدلال های قابل تامل مدافعان طرح اجرای برجام

از رئیس گلم تا تصویب رآکتور!
کمال الدین پیرمؤذن: اگر قلب ما برای اســلام می تپد و اگر نمی خواهیم وهابیون و صهیونیســت ها 
خوشحال شوند و نیز اگر می خواهید تولید ملی با تکیه بر اقتصاد مقاومتی شکل گیرد باید این طرح کارساز 
را که با لحاظ کردن حفظ کیان نظام تدوین شده است، تصویب کنیم. طرح اجرای برجام با هماهنگی 
»رئیس گلم« و کارشناسان تدوین شده است و بیش از 80 درصد مردم خواهان اجرای برجام هستند.

سیدبهلول حسینی: شاید همان طوری که آقای ظریف گفت به آنچه خواستیم نرسیدیم اما به آنچه باید 
رسیدیم. به قول آقای رئیس جمهور ما به طرف مقابل سه گل زدیم و دو گل خوردیم که این نشان دهنده 
دیپلماســی هوشمند و نرمش قهرمانانه اســت. ما نمایندگان ملتیم و باید منعکس کننده نظریات اکثریت 

جامعه باشیم حال امروز اکثریت جامعه تنش زدایی و رابطه سودمند را طلب می کنند.
کاظم جلالی: در جلسه ای در خدمت رئیس مجلس بودم که ایشان به من گفت اشهد بالله این کاری 
که می کنم برای این است که مجلس از این گردنه عبور کند و انتظار یک تشکر هم از کسی ندارم. لذا 
باید تلاش کنیم که از این مخمصه عبور کنیم. مگر می شود در این موضوع ما بگوییم که آقای لاریجانی 
در جلسات عالی نظام شرکت می کنند و پیرو رهبری هستند ایشان نمی فهمند؟ ولی برخی دوستان که 

واسطه هایی در جاهایی دارند بهتر می فهمند؟ 

اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی ایران در 
اجرای برجام، اظهار داشت: بعد از امضای توافق هسته ای و 
برجام، یک شوکی به اقتصاد کشور وارد شد و مشکلاتی به 
وجود آمد که تکلیف آنها را باید مشخص کنیم. نمایندگان 
باید شرایط کارگران کشور و فضای اقتصادی حاکم بر جامعه 
را ببینند و ســپس درباره برجام نظر دهند، امروز تولید ما 

سخنگوی قوه قضائیه:

حکم دادگاه جیسون رضاییان صادر شده است
ســخنگوی قوه قضاییه در نشست خبری درباره 
پرونده بــرادران »ر«، صدور حکم دادگاه جیســون 
رضاییان، ماجرای جاسوسی و تشکیل کارگروه کانون 

وکلا و قوه قضاییه اظهار نظر کرد.
به گزارش فارس، حجت الاسلام محسنی اژه ای در هشتاد 
و ششمین نشســت خبری خود با عرض تسلیت به مناسبت 
شهادت سردار حســین همدانی در خصوص اقدامات قضایی 
مرتبط با فاجعه منا و تعداد شــکات این فاجعه گفت: فاجعه 
عید قربان امسال در سرزمین منا جنایتی بزرگ و غم انگیز بود 
و جمهوری اسلامی ایران و خانواده های مصیبت دیده نمی تواند 

از این فاجعه بگذرند.
وی تصریح کرد: دادســتان کل کشــور از ابتدا در مقام 
پیگیری و تعقیب این موضوع بودند و از جنبه خصوصی برای 
شکایت شــاکیان این حادثه تمهیداتی در نظر گرفته شده و 

شعبه ای ویژه تعیین شده است.
اژه ای خاطر نشــان کرد: البته تا کنون افراد زیادی برای 
شکایت مراجعه نکرده اند که امری طبیعی است زیرا شماری 
هنوز از سفر بازنگشته اند و برخی نیز امور متوفی را رتق و فتق 
می کنند و برخی هم تلفنی اعلام کردند که شکایت می کنند. 

تعدادی نیز مفقود هستند و اثری از آنها نیست.
وی در خصــوص تعقیب مقصران آل ســعود گفت: قوه 
قضائیه، دولت و وزارت امور خارجه به دنبال تعقیب مقصران 
هســتند و همین هم افزایی با سایر کشورهای اسلامی قربانی 
ماجرا یا غیرقربانی، برای پیشــگیری از وقوع حادثه مشــابه 

اقدامی مثبت است.
تشریح آخرین وضعیت پرونده برادران »ر«

حجت الاسلام محسنی اژه ای در پاسخ به سؤالی در مورد 
پرونده زمین خواری فرودگاه قشم اظهار داشت:کیفرخواست 

پرونده صادر شده و به دادگاه رفته است.
این مقام ارشد قوه قضائیه در مورد این پرونده بیان داشت: 
قبلاً قراری صادر شده و به آن اعتراض شده بود، اعمال ماده 18 
شد و پرونده دوباره مورد رسیدگی قرار گرفت و کیفرخواست 

صادر شده و هم اکنون به دادگاه رفته است.
اژه ای در مــورد پرونده برادران »ر« اظهار داشــت: این 
پرونده در دادگاه مطرح اســت و روز چهارشنبه جلسه دادگاه 

برگزار می شود.
وی در مورد این پرونده و ســایر پرونده ها اعلام کرد: هر 
کس که در مظان اتهام باشــد و دلایل متوجه به او باشــد، به 
عنوان متهم از او تحقیق می شــود و ما حریم خاصی را برای 

کسی قائل نیستیم.
حجت الاسلام محسنی اژه ای در پاسخ به سؤالی در مورد 
علنی یا غیرعلنی برگزار شدن دادگاه بابک زنجانی اظهار داشت: 
در ابتدای شروع رسیدگی به پرونده طبق قانون تعیین علنی 
یا غیرعلنی بودن دادگاه و تشخیص آن به عهده دادگاه است.
وی گفت: اصل بر علنی بودن دادگاه است، مگر مواردی که 

مطابق با نظر ریاست دادگاه غیرعلنی اعلام شود.
سخنگوی قوه قضائیه تأکید کرد: هنوز غیرعلنی بودن از 

ناحیه دادگاه اعلام نشده است.
حکم دادگاه جیسون رضاییان صادر شد

وی در خصــوص پرونده جیســون رضاییان گفت: حکم 
این متهم صادر شــده اما اطلاعی ندارم که به وی ابلاغ شده 

است یا خیر.
سخنگوی دستگاه قضایی تصریح کرد: در صورتی که متهم 
یا وکلای وی به حکم صادره اعتراض کنند حکم به دیوان عالی 

کشور می رود در غیر این صورت حکم قطعی است.
در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران مبنی بر اینکه »عده ای 
قبل از انقلاب، اموال غیرمنقولی داشتند که الان دست نهادهای 
انقلابی است، آیا راهکاری وجود دارد که این اموال به بازماندگان 
آنها داده شود؟« گفت: یک دسته از افراد ممکن است آنهایی 
باشند که هیچگونه اتهامی به آنها وارد نبوده، اموالشان نامشروع 
نبوده و بعد انقلاب هم علیه نظام کاری نکردند که وکیل هم 

دارند و طبیعتاً اموالشان در اختیار خودشان است.
وی تاکید کرد: دسته دیگر افرادی هستند که نمی دانیم 
مشکلی دارند یا خیر، اموالی در ایران وجود دارد که رها شده 
و نمی دانیم صاحب آن زنده اســت یا مرده، وکیل دارد یا نه و 
اموال او مشروع است یا نامشروع، به همین جهت هم نهادهای 

انقلابی آن را اداره می کنند.
ســخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: اگر زمانی خود آن فرد، 
وکیل قانونی اش یا ورثه اش پیدا شــوند بررســی می شــود و 
چنانچه مشــمول اصل 49 نباشد و از مقامات قبل انقلاب هم 
نباشد، اموال بازگردانده می شود اما به دلیل اینکه در این سالها 
نگهداری اموال هزینه ای در بر داشته، هزینه حق سرپرستی از 

او می گیرند و سپس اموال را باز می گردانند.
محسنی اژه ای تصریح کرد: گروه سومی هم هستند که این 
شرایط را ندارند و اموالشان هم نامشروع است بنابراین مشمول 
اصل 49 هســتند و باید موضوعشان در دادگاه های اصل 49 
رســیدگی شود، اگر کل یا بخشی از اموال آنها نامشروع باشد 

قطعاً ضبط خواهد شد.

مرتضوی در پرونده زنجانی متهم نیست
اژه ای در پاسخ به سؤالی مبنی بر همزمان شدن موضوع 
تخلف بابــک زنجانی در رابطه با تأمیــن اجتماعی و پرونده 
مرتضوی در این ارتباط و امکان احضار مرتضوی به عنوان متهم 
در پرونده زنجانی، گفت: این موضوع بستگی به تشخیص دادسرا 
دارد، اگر دادســرا تشخیص دهد که سر سازمان کلاه گذاشته 
شده اســت، تقصیری متوجه سازمان تأمین اجتماعی نیست 
و نه تنها متهم نیســت، بلکه می تواند شاکی شده و خواستار 

بازگرداندن ملک شود.
سخنگوی قوه قضائیه افزود: اما اگر ثابت شود تبانی بین 
خریدار و فروشــنده وجود داشته اســت، در این صورت این 
اقدام مورد بررسی قرار می گیرد و تبعات خاص خود را خواهد 
داشت، اما در کیفرخواست گفته شده کلاه بر سر سازمان تأمین 
اجتماعی رفته اســت. محسنی اژه ای در خصوص ورود پساب 
زندان قزل حصار به اراضی کاهو در پایین دست آن گفت: در 
جاهایــی که ورود فاضلاب به مزارع، رودخانه ها و دریاها برای 
همگان مشخص اســت و نیاز به کار کارشناسی نیست اینجا 
دستگاه مسئول یا مدعی العموم می تواند به موضوع ورود کند.
وی گفــت: در صورتی که مقــررات ارگان های ذیربط در 
خصوص آلودگی اجازه می دهد باید با موضوع برخورد کنند و 
اگــر این امکان برای آنها وجود ندارد، می توانند از قوه قضائیه 
کمک بگیرند. سخنگوی قوه قضائیه خاطر نشان کرد: چنانچه 
مردم و یا ســازمان  ها گزارشــی در خصوص ورود فاضلاب به 
مــزارع یا چاه های آب ارائه کنند قوه قضائیه این موضوع را به 
جد پیگیری می کند و در خصوص موضوع پســاب زندان قزل 
حصار نیز موضوع باید به مسئولان ذیربط منطقه یا دادستان 
آنجا ارائه شــود. وی در خصوص محصــولات غذایی که مهر 
اســتاندارد را دریافت می کنند ولی وزارت بهداشت آنها را به 
عنوان کالاهای ممنوعه معرفی می کند و نقش مدعی العموم 
در این میان گفت: این موضوع در تخصص ما نیست تا بگوییم 
کدام یک حرف درســت را می زند ولی قطعا آنچه به سلامت 

انسان مربوط است باید رسیدگی شود.
اژه ای افزود: هر دو نهاد ذکر شده یعنی سازمان استاندارد  
و وزارت بهداشــت مربوط به دولت است و در خود دولت باید 
به آن رسیدگی شــود تا هر کدام که اشتباه می گویند حرف 

خود را تصحیح کنند.
وی همچنین در خصوص اظهارات اخیر رئیس کمیسیون 
اصل 90 در رابطه با فروش مؤسسه میزان به متقاضیان گفت: 
در این خصوص خبری ندارم اما در کل می دانم ستادها و کار 

گروه هایی تشکیل شده تا به اینگونه مؤسسات رسیدگی کند 
تا اگــر می توانند خود را اصلاح کرده و مجوز دریافت کنند و 

به کار خود ادامه دهند.
ســخنگوی قوه قضائیه افزود: اگر هم نمی  توانند خود را 
اصلاح کنند باید به کل مؤسســه را تعطیل کنند یا چنانچه 
هیئت مدیره به ســبب تخلفات نمی تواند کار را ادامه دهد در 
کارگروه های استان ها بررسی می شود و اگر مؤسسه قابل اصلاح 
بود در بانک یا مؤسسه ای ادغام می شود و یا افراد دیگری وارد 

موضوع می شوند و آن را خریداری می کنند.
در مقوله جاسوسی

 نظر من وزیر امورخارجه نبوده است
حجت الاسلام محسنی اژه ای در پاسخ به سؤالی در مورد 
صحبت های اخیر خود در مقوله جاسوسی و اینکه آیا منظور 
شما از این سخنان، وزیر امور خارجه بوده، اظهار داشت: مسلماً 

نظر من به این فردی که شما نام بردید نبوده است.
وی گفت: کسانی هستند که سعی می کنند قدرت دشمن 
را بزرگ جلوه دهند تا مردم از آنها بترســند؛ سعی می کنند 
دشمنی دشمن را کمرنگ جلوه دهند، مثل آمریکا و بگویند 
دیگر شیطان بزرگ نیست و سعی می کنند جنایت های دشمن 
به فراموشی سپرده شود. این مقام ارشد قوه قضائیه با طرح این 
سوال که آیا اینها مصداق ندارد؟ افزود: معتقدم هم ما جاسوس 
اصطلاحی که مواجب بگیر است و اطلاعات به دشمن می دهد 
داریم و کسانی هم داریم که خطرشان از جاسوس اصطلاحی 
بیشتر است. وی گفت: این امر حتماً در کشور ما مصداق دارد 

و فکر نمی کنم هیچ کس هم منکرش باشد.
اژه ای به نامگذاری این دسته از جاسوسان به نام جاسوس 
طبعی در سال 65 پرداخت و خاطرنشان کرد: این دسته دوم 
را در آن موقع جاســوس طبعی می گفتند، چرا که طبع شان 
کار جاسوســی اســت، اما من اســمی برای آنها نگذاشتم و 
می گویم اینها از جاسوس اصطلاحی ضررشان در برخی موارد 

بیشتر است.
 احضار طرفین شکایت احمدی نژاد

 از جهانگیری به دادسرا
غلامحسین محسنی اژه ای درخصوص شکایت احمدی نژاد 
از جهانگیری گفت: این شکایت در دادسرا مطرح است و به طور 

طبیعی طرفین پرونده احضار می شوند.
وی در مورد عنوان جرم در شکایت دولت قبل از جهانگیری 
گفت: شکایتی که انجام می شود بستگی به عنوان اولیه دارد و 
اینکه تا آخر صدق می کند یا نه؛ من جزئیات پرونده را نمی دانم.

در جریان بررســی کلیات طرح یک فوریتی اقدام متقابل 
و متناســب دولت در اجرای برجام، گفت: برادر عزیزی در 
همین مجلس قسم جلاله می خورد و به من می گوید روی 
تو سیمان می ریزیم و می کشیمت. این چه طرز بیان آن هم 
در جمهوری اســلامی است؟ آیا این نحوه گفتار و صحبت 
اســت که به ما می گویند روی شما سیمان می ریزیم و در 

همان قلب رآکتور اراک دفنتان می کنیم؟
این ســخنان صالحی جو مجلس را متشــنج کرده و 
بحث اصلی بررسی طرح را به حاشیه کشاند و بازتاب های 
فراوانــی نیز داخل و بیرون از مجلس در پی داشــت. این 
جنجال آفرینی قابل تامل در حالی اســت که روزانه ده ها 
مورد از این تهدیدهای بی اساس و مزخرف رد و بدل شده 
و تمســک به آنها برای به حاشیه بردن یکی از اصلی ترین 
مســائل کشــور نمی تواند طبیعی تلقی شود.در حالی که 
دربــاره اصل ادعای صالحی مبنی بــر تهدید وی ابهامات 
فراوانی وجود دارد، باید پرسید حتی در صورت صحت رد 
و بدل شدن چنین سخنان سخیف و نابجایی، این موضوع 
چــه ارتباطی با قضیه طرح جاری دارد و جنجال ســازی 
پیرامون آن برای ایجاد دوقطبی های کاذب و تاثیرگذاری 
بر رای نمایندگان مجلس جای پرسش و تامل فراوان دارد!

همچنیــن در حالی که پیش از این صالحی به عنوان 
رئیس ســازمان انرژی اتمی اعلام کــرده بود صرفا درباره 
مسائل فنی اظهار نظر می کند و جنبه های سیاسی توافق 
برعهده دیگران اســت، انتخاب وی برای دفاع از طرح یک 
فوریتی جای پرســش دارد. علی رغم حضــور ظریف در 
جلسه دیروز منطقی آن بود که وی به عنوان مسئول تیم 
مذاکره کننده درباره برجام توضیح می داد. انتخاب صالحی 
برای دفاع از برجام و حاشیه سازی های عجیب و غریب در 

این باره، پرسش ها در این زمینه را پررنگ تر می کند.
اجرای برجام مفید است!

همچنیــن کاظم جلالی نماینده مردم شــاهرود در 
مجلس شــورای اسلامی در موافقت با کلیات طرح اقدام 
متناســب و متقابل دولت جمهوری اســلامی ایران در 
اجرای برجام گفت: اجــرای برجام می تواند برای ملت و 

دولت مفید باشد.
جلالی گفت: اینکه ما به دشمنان خودمان درباره یک 
طرح و توافق هســته ای اســتناد بکنیم درست و اخلاقی 
نیســت. آنها که دلسوز این کشور نیستند و هر چقدر هم 
کــه بتوانند جمع ما را مدیریت کنند و بین برادران دینی 

اختلاف بیندازند این کار را می کنند.
وی با یادآوری حساسیت مقام معظم رهبری بر روی 
دو نکته اظهار داشــت: اگر ما بفهمیم که ذره ای در ذهن 
ایشان خدشه ای نسبت به برجام وجود دارد حتما از ایشان 

اطاعت می کنیم.
مخالفت با رای گیری علنی

 10 نفر از نماینــدگان مجلس طبق آیین نامه داخلی 
پارلمان، پیشــنهاد دادند به جای اســتفاده از دســتگاه 
الکترونیکــی یا قیام و قعود، با ورقه و با اســم و نام افراد 
درباره کلیات طرح مربوط به اجرای برجام در صحن علنی 

رأی گیری انجام شود.
نماینــدگان با 70 رأی موافق، 148 رأی مخالف و 16 
رای ممتنع از 252 نفر از نمایندگان حاضر در صحن علنی، 
با رأی گیری ورقه ای با اسم و نام نمایندگان درباره کلیات 
طــرح مربوط به اجرای برجــام مخالفت کردند و آن را به 

تصویب نرساندند.
کلیات تصویب شد 

به دنبال اظهــارات و دیدگاه های مختلف،  نمایندگان 
کلیات طرح اقدام متناسب و متقابل دولت جمهوری اسلامی 
ایــران در قبال اجرای برجام را پس از بحث و بررســی به 

تصویب رساندند.
وکلای ملت با 139 رأی موافق، 100 رأی مخالف و 12 
رأی ممتنع از 253 نماینده حاضر در صحن علنی، کلیات 

طرح مذکور را مصوب کردند.
جزییات این طرح در نشســت علنی روز سه شنبه این 
هفته پارلمان در صحن علنی مورد رسیدگی قرار می گیرد.

رئیس مجلــس پیش از پایان جلســه اعلام کرد که 
جلسه بعدی پارلمان روز سه شنبه هفته جاری 21 مهرماه 
با دستور کار بررسی جزییات طرح یک فوریتی مربوط به 

اجرای برجام تشکیل می شود.
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